

Reuse of the temporary housing for elderly living (Sumida-cho, Iwate)  
仮設住宅をリユースした高齢者の住まいの提案 (岩手県住田町)

Schedule

10月3日：ガイダンス Guidance  
10月10日：田畑氏ほか住田町職員によるレク Lecture by Mr.Tahata and other stuff from Sumida-cho  
10月17日：エスキス Esquis  
10月24日：エスキス Esquis  
10月28-30日：現地調査 Site Visit

11月7日：エスキス Esquis  
11月21日：中間講評 Mid-term presentation  
11月28日：エスキス Esquis  
12月5日：エスキス Esquis  
12月12日：エスキス Esquis  
12月19日：エスキス Esquis  
1月9日：最終発表 Final Presentation  
1月23日：現地発表 Presentation in Sumida-cho



課題説明

住田町は2011年の東日本大震災後、当時の首長の判断で仮設住宅をいち早く、独自に整備した自治体である。戸建ての住宅を木造で整備するという、仮設住宅としては珍しい取り組みであったが、これには将来的に仮設住宅を居住者に払い下げるなどし、長期利用する構想があったためである。

建設された仮設住宅には、周辺の沿岸地域（大船渡、陸前高田）の被災者が主として居住してきたが、震災から6年半が経過し、空家が増えてきている。

同時に、住田町では、地域で孤立しながら居住する高齢者が課題となっている。

こうしたことから本課題では、住田町の下有住小学校跡地（廃校）に建設された仮設住宅地（中上団地）を対象に、空き家となった仮設住宅を活用しながら、地域の高齢者の新たな居住の場を計画する。

住田町の歴史や現状、高齢者のライフスタイル、東日本大震災以降の住田町の取り組みなどを十分に理解した上で、過疎地における新たな高齢者居住のあり方を提示して欲しい。

After the Great East Japan Earthquake occurred in 2011, Sumida-cho, a municipality, worked on the preparation of temporary housing without delay at the discretion of then headmaster. It was a rare case to construct wooden detached houses as temporary housing, and the reason is that they had the plan of handing down the houses to residents in the future for long-term use.

The victims from the surrounding coastal areas (Ofunato, Rikuzentakata) mainly lived in the constructed site, but now, six and a half years passed and more and more houses are becoming vacant.

At the same time, there grows a problem of elderly living alone in the region in Sumida-cho.

Therefore, the task of this studio is to activate the vacant temporary houses of Nakagami-danchi built at the site of former Simoarisu Elementary School and design a living place for the elderly. After fully understanding the history and current situation of Sumida-cho, as well as the life style of the elderly and effort they made after the disaster, we would like you to present new scenery of elderly living in depopulated area.